
 «بسم الله الرحمن الرحیم»

 الحمدلله وصل الله سیدنا محمد و آل طاهرین 

 عرض سلام تهیت و درود خدمت شما عزیزان 

 می ابتدا کردیم عرض دارید یاد به که همانطور هست معارف کلاس جلسه سومین این��
به معارف اسلامی داشته باشیم بعد از اتمام فهرست برمی گردیم و  وار فهرست مرور یک خواهیم

 تک تک این مسائل را مورد توجه قرار می دهیم

 _درجلسه اول تقسیم کردیم معارف رو به )اصول _فروع و اخلاق (

وال اصلی _نبوت و معاد(پاسخ اصلی به سه س _در جلسه دوم اصول را تقسیم کردیم به )توحید
 «ام آمدنم بهر چه بود به کجا می روم آخر ننمایی وطنم از کجا آمده»

ازکجا آمده ام :یعنی مبدا این جهان کیست چه کسی ما را آفریده ما از کجا آمده ایم این میشه 
مبدا شناسی خداشناسی هم اثبات وجود خدا هم شناخت صفات خدا و برجسته ترین صفات 

 .حضرت حق توحید و یگانگی اوست 

ده ایم :توی این دنیا عرض کردیم که رهبران الهی هستند که این پاسخ را به ما به بعد بهر چه آم
صورت واضح می دهند یکصدوبیست وچهار هزار پیامبر آمده اند به دنبال آن دوازده امام در 

سال به دنبال آن چهار سفیر و نائب خاص امام زمان علیه السلام در غیبت صغری ۲۵۰فاصله 
وصلی بین زمان حضور ائمه و عصر امروز که غیبت طولانی هست .هفتاد غیبت اول که حلقه 

سال هم آن چهار سفیر سفارت کردند نیابت کردند از طرف امام و الان در دوره چهارم رهبری الهی 
 هستیم )دوره اول نبوت دوره دوم امامت دوره سوم سفارت یعنی نیابت خاصه (

هر چه  ا نیابت عامه وقتی که این دوره هم ان شااللهالان در دوره ولایت هستیم ولایت فقیه ی
زودتر پایان پیدا کنید دوران پنجم عصر ظهور امام زمان علیه السلام خواهد بود و به دنبال اون 

 عصر ششم یعنی دوران رجعت ائمه علیه السلام است .

مختصات خواهیم گفت که مسئله رجعت رو اهل سنت و جماعت قبول ندارند از  اللهءان شا
 اعتقادی شیعه پیروان مکتب اهل بیت علیه السلام است .

ما معتقدیم که بعد از اینکه امام زمان علیه السلام ظهور کرد پشت به خانه کعبه می دهد فریاد 
انا الامام المنتظر انا صمصام منتقم اناابن من قُتل جَدَهُ عطشاناً این فرمایشات را می فرمایند 

سال پیش ۱۰۰سال پیش ۵۰و می بینند و هم زمان صداش را می شوند اگر همه اهل عالم اون ر
می خواستیم این روایات رو معنا بکنیم  نمی تونستیم فکرمی کردیم یک معجزه ای رخ می دهد 
که امام زمان علیه السلام از کنار کعبه ظهور می کند و همه عالم هم زمان اون رو می بینند و می 

ین گوشی موبایل در کف دست همه مون هست با فشردن یک دکمه با شنوند ولی امروزه که ا
اون سر دنیا همزمان صحبت می کنیم همدیگر را می بینیم و هم صدای هم رو می شنویم حالا 

 مسئله برامون روشنتر که نه لازم نیست اعجازی رخ بدهد .



می شنوند پس از او  امام زمان که ظهور کرد همه ای اهل عالم اون رو می بینند و صداشون را
حضرت عیسی پیامبر عظیم شانٔ الهی از آسمان نزول می کند و نماز رو پشت سر امام زمان علیه 
السلام اقتدا می کند و مسیحی های عالم که نه همه اهل کتاب حتی یهودیان هم پی به عظمت 

 امام زمان مهدی فاطمه می برند .

والعزم الهی حضرت عیسی هم اومده و پشت سر این آقا چه شخصی است که پیامبر اول می گن
 او اقتدا می کند. 

بعد ائمه هدی علیه السلام بر می گردند به این دنیا هر کدام سالیان طولانی امامت می کنند این 
مرحله ششم رو توی فرهنگ کلامی شیعه میگیم دوران رجعت ائمه پس از مرحله ششم و پایان 

و اینجا نفخ صور اولی و نفخ صور ثانیه و اگر توفیقی باشه ان  رجعت عمر دنیا به پایان می رسد
چه وال که آمدنم بهر یم پس ببینید برای پاسخ به این ساین ها را به تفسیر عرض می کن شاالله

ز ناحیه خود او می آیند تا وال رو بده مگر رهبران الهی که ابود هیچکس نمیتونه جواب این س
 دهند که ما انسانها عبث و بیهوده آفریده نشده ایم .وال رو بما جواب باین س

 افحسبتم انما خلقناکم عبثا:فکر می کنید شما را بیهوده آفریده ایم»

 «وانکم الینا لا ترجعون :حساب کتابی در کار نیست؟

تو این دنیا هرکاری کردی و هر چه گفتی و هر چه شنیدی و انوقت حسابی در قیامت نیست نه  
ما خلقنا السمٰوات و الارض وَ ما بینَهُما »نیست در جای دیگر قرآن می فرماید: خیر اینطوری

 «لٰعبینَ 

 ما آسمان و زمین را بازیچه قرار ندادیم برای تفریح و خوشگذرانی خلق نکردیم ...

 

 اول قسمت️⭕

 

ال انسان لواردنا ان نتخذلهوًالاتخذناهُ من لدنا: تا آخر این آیات که نشون می دهد که خداوند متع
ها را برای کمال آفریده که در جلسه دوم این رو به تفصیل  صبحت کردیم هدف از هستی فقط 

 تکامل زندگی باور این حقیقت است و یک عمری تلاش در راه اون .

 ماخلقتُ الجن و الانس الا لیعبدون!

نجایی که حتی امام فرمود :ایٔ لیعرفون ؟افرینش انسان برای کمال برای اوج گرفتن است تا او
فرشتگان هم به اون مقام دست پیدا نمی کنند تفاوتی که انسان با فرشتگان و بقیه موجودات 

 دارد همینه.

انسان ترکیبی از عقل و شهوت هم عقل و فطرت الهی در آن هست که خوب و بد رو میتونه 
دوراهی قرار  تشخیص بده هم هوا و هوس ،غضب،شهوت و اینا رو خدا قرار داده و انسان رو سر



داده انتخاب هم با خود انسان ،هیچ دست جبری در کار نیست که شما رو مجبور کنه که آدم 
 خوبی باشید یا آدم بدی باشید .

اناخلقنا الانسان من نطفة تمساح نبتلیه فجعلناه سمیعا بصیرا این آیات در سوره ی هست که به 
ا انسان را آفریدیم از نطفه ترکیب شده از نام من و شما نامیده شده .سوره ای انسان میگه م

صلب مرد و ترائب زن اما چرا این انسان رو آفریدیم ؟)نبتلیه :برای آزمایش برای امتحان تا 
لیاقتش این انسان نشون بده (خب کسی رو که می خوان ازش امتحان بگیرن دست و پا و 

بتونه بنویسه نمیشه که دست و پای گوشش رو باید باز قرار بدهند تا بتونه بخونه ببینه بشنوه 
کسی رو ببندی چشم و گوشش هم مسدود کنی بگی حالا سر جلسه امتحان بشین امتحان بده 

نمیشه .قرآن هم به همین نکته اشاره می کنه :انا خلقنا الانسان من نطفة امشاج نبتلیه چون 
 میخوایم امتحانش کنیم فجعلناهُ سمیعاً بصیراً 

 دوم قسمت️⭕

 

 ان الله وَعَدکمُ وَعَدالحقً ووعدُتکم فاخلقتکم:

 خدا وعده حق داد رها کردید من هی وعده دادم هی دروغ گفتم شما دنبال من اومدید

فلاتَلُوموني ولُومواانفسَکمُ : منو ملامت نکنید خودتونو سرزنش کنید پس اگر انسان دنبال راه 
یطان جاش در جهنم مشخصه ما هفت شیطنت رو گرفت از شیطان هم پست تر می شود لذا ش

نفر از گذشتگان مثل عامل ناقه عود یا اون کسی که هودالیهود یا اون کسی که نصرالنصاریٰ و از 
 متأخرین در امت اسلام افرادی که مسیر امامت و ولایت را به انحراف کشیدند .

جایگاهشون در و برای همین مسلمانان را از نعمت امامت و ولایت محروم کردند خب اینا 
تابوت ، درحالی که شیطان جاش به این خطرناکی نیست از اون طرف اگر انسان مسیر فرشتگان 

ره خب ببینید اعظم از همه فرشتگان حضرت روح رو گرفت و پیمود از هر فرشته ای بالاتر می
ن بالا آسمان الامین ،جبرئیل علیه السلام در شب معراج پیامبر با جبرئیل اوج می گیرند دارند میر

اول آسمان دوم آسمان هفتم مراحل بالاتر لوح ،قلم ،بهشت،جهنم تمام این مراتب رو با همدیگه 
سیر کردند و جبرئیل توضیح داده احیانا برای پیامبر اینها که در بهشت ان چنین اونها که در جهنم 

یامبر متوجه شدن دیگه ان چنان اند همینطور که دارند اوج می گیرند و بالا می روند یک وقتی پ
جبرئیل توقف کرد دیگه در جا زد  پیامبر فرمودند یا جبرئیل چرا منو تنها گذاشتی در چنین مقام 
و مرحله ای منو تنها میزاری گفت برو یا رسول  الله دیگه اونجا جای من نیست )لَوْ دَنَوتُ اَ نمُلَةً 

 لا حتَرقتُ(

تر بیام بال و پرم می سوزه ای پیامبر برو که اینجا جای اگر به اندازه یک سر انگشتی از این بالا
تونستی راه شیطنت رو بگیری راه هوا و هوس و شهوت و توی انسانه که سر دوراهی بودی می

 غضب بپیماییم ولی پشت پا زدی به همه اینا پا رو هوست گذاشتی .



 چشم است و ز پایبند شهوت به در ای تا ببینی طیران آدمیت اگر آدمی به ت

 و گوش و وجه صورت چه میان نقش 

 دیوار و میان آدمیت رسد آدمی به جایی 

 که به جز خدا نبیند بنگر که تا چه 

 حد است مکان  آدمیت 

بلکه اگر انسانی که سر دوراهی فرارش داده خدای متعال هم به او عقل و فطرت داده است هم 
اگر این انسان با حسن اختیار خودش طرف کمال  یکصد و بیست و چهار هزار پیامبر او قرار داده

 رو گرفت اونقدر اوج میگیره که حتی فرشتگان هم به اون مقام نمی رسند .

وای به حال انسانی که طرف سقوط رو گرفت و راه شیطنت رو انتخاب کرد انوقت حتی  و
مدنم بهر چه بود شیاطین هم به بدبختی و خزلانی اونها خواهند بود خب گفتیم ز کجا آمده ام آ

ال دوم را انبیا و اولیا الهی اومدن به ما دادن و گفتن هیچ گونه جبری در کار نیست ؤجواب س
ل این است که به کجا ؤاین سب کنی این مسیر رو اما سومخود توی انسان که میتونی انتخا

کجا اومدم اما میروم آخر به عبارت دیگر فرجام این هستی به کجا می رسه من انسان فهمیدم از 
به کجا می روم عاقبت من به کجا ختم خواهد شد جواب داده شده که ای انسان ابدی هستی 

ببینید فرق ما انسان ها و خدای متعال در این که خدای متعال هم ازلی هم ابدی از ازل بوده و 
انوقت تا ابد هست یعنی هیچ زمانی نمیتونی فرض کنید که خدا نبوده حتی خدای متعال بوده 

که زمان نبوده مکان نبوده پس خدا ازلی یعنی از ازل بوده از این طرف هم تا ابد هست هیچ 
زمانی رو بعد از این تصور کنی که زمانی مکانی رو تصویر کن که خدا نباشد اما انسان اگر چه 

ن ازلی نیست به مبدای دارد از یک جایی خدای متعال اون رو به وجود آورد خلق کرده اما ای
انسان رو خدا برای ابد آفریده یعنی دیگر از این طرف هر چه بری جلو هیچ زمانی رو نمیتونی 

 فرض کنی که دیگه انسان نباشه

 چهارم قسمت️⭕

 

انوقت در این عمر پنجاه شصت ساله کمتر و بیشتر ما انسانها ابد خودمون رو می سازیم یعنی 
کنیم و خودمون به دست خودمون می سازیم لذا در این دنیا آمدیم تا ابدیت خودمون رو ترسیم 

کی آمده ام انالله خدا ما راه آفریده به کجا می روم آخر اناعلیه راجعون و در این مسیر و سیر 
تکاملی از مبدا انا لله تا مقصد انا علیه راجعون خدای متعال انبیا و اولیا را فرستاده تا ما را 

خودمون رو به بهترین وجه بسازیم اشاره به شب معراج راهنمایی کنند تا بتونیم اون ابدیت 
کردیم وقتی وجود نازنین پیامبر رسیدند به بهشت نگاه کردند دیدند که یک اوستای عمله و یک 

سازند یک خشت طلا و یک اوستای بنا که هر دوشون از فرشتگان اند دارن یک قصری رو می
کردند یک  همینطور که پیامبر داشتند تماشا میخشت نقره میگذارند تا دیوار این قصر بیاد بالا



جبرئیل این دوتا فرشته  ددند کار نمی کنند پیامبر فرمودنوقتی دیدند اینها از کار افتادند و ایستا
لله مصالح نیست امروز مصالح نرسیده خدای متعال این ل چرا کار نمی کنند عرض کرد یا رسوها 

نی که از اصحاب شماهست این قصر رو بسازند او وقتی که دوتا فرشته رو خلق کرده تا برای فلا
فلان کار خیر رو انجام میده خدای متعال اون کار خیر او را تبدیل می کنه به خشت های طلا و 

 مصالح ندارند (نقره ولی امروز اون کار رو انجام نداده فراموش کرده فلذا این ها بیکار اند

می سازیم با اعمال و رفتار خودمون می سازیم  اللهءن شابهشتی که ما داریم برای خودمون ا
عکسش هم همینه نعوذ بالله جهنم همینه یعنی کار های شری که انجام میشه گناه و معصیتی 

 که مرتکب می شیم نعوذ بالله همینا تبدیل به آتش میشه .

 همینا تبدیل به مار و عقرب دیگر عذاب های قبر و برزخ و قیامت میشه .

 «سخن های چو مار وکژدمت مار وگژدم گردد و گیرد دمت این»

 یعنی همون اعماله که تبدیل به مار و عقرب میشه .

 ]ان الذین یاکلون اموال الیتامیٰ ظلما انما یاکلون فی بطونهم نارا و سیصلون سعیراً[

داره اونی که مال حروم می خوره اونی که اموال یک تیم مظلومی رو بالا می کشه همین الان 
آتیش می خوره خودش نمی فهمه همین اموالی که داره میخوره اینجا تبدیل به آتش میشه 

 پس )وسیصلون سعیرا(

تش منتها قیامت روز بروز و ظهور این حقایق نمیگه که این کاری که داری میکنم بعدا تبدیل به آ
ن بروز و ظهور تش می خوری ولی خودت نمی فهمی قیامت ایآمیشه میگه نه همین الان داری 

ال سوم که به کجا می روم آخر ننمایی وطنم :این در آیات ؤی کنه اونجا می فهمی بنابراین سم
شریفه قرآن و در روایات اهل بیت علیه السلام و سلام بیان کردند که فرجام انسان رو انسان ها 

م درس خودشون می سازند هر کسی سرنوشت خودشو خودش رقم میزنه پس در این حلقه سو
 به دو نکته اساسی اشاره کردیم نکته اول :اینکه رهبری الهی دائمی الولایت الهیتون مستمرتون 

هیچ زمانی شما نمی تونید فرض کنید که انسانها بدون ولی بدون امام بدون رهبر و سرپرست 
ن باشند نه خدای متعال یک جوری جهان هستی رو قرار داده که اولین انسان که روی کره زمی

خلق میشه خودش اولین پیامبر آخرین انسانی هم که بعد از ظهور امام زمان علیه السلام و بعد 
از رجعت ائمه علیه السلام آخرین انسانی از روی این کرده زمین قبض روح میشه اونم یکی از 
حجت های الهی است و در طول این چندین و چند هزار سال هم همیشه رهبران الهی حضور 

شکلش فرق می کنه اصل رهبری الهی دائمی است یک دورانی دوران نبوت و رسالت بود داشتند 
 حدود هفت هزار سال طول کشیده یکصد و بیست وچهار هزار پیامبر اومدند طبق روایت ما
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منتها درجاتشون یکسان نبود متفاوت بودند از این یکصد و بیست و چهار هزار نفر فقط 
م رسالت هم داشتند افزون بر نبوت رسالت هم داشتند هم نبی بودند هم رسول نفرشون مقا۳۱۳

نفرشون به مقام اولولعزمی ۵نفری که هم نبی اند هم رسول اند فقط ۳۱۳بودند باز تو این 
نفرشون به مقام اولولعزمی رسیدند حضرت ۵رسیدند بقیه پیامبر عادی اند رسول معمولی اند اما 

وجود مقدس حضرت محمد صل الله  حضرت عیسی و ،  ت موسیحضر، حضرت ابراهیم ، نوح 
پیامبر اولولعزم فقط دوتاشون به مقام امامت هم ۵علیه و الهی وعلیهم اجمعین باز از میان این 

رسیدند یکی وجود مقدس پیامبر اکرم یکی هم جدا اعلی پیامبر حضرت ابراهیم علیه السلام این 
لعزم اند هم امام اند مقام امامت هم دارند به هر حال دو بزرگوار هم نبی هم رسول اند هم اولو

پس انبیا درجاتشون متفاوت است همه شون پیغمبرند همه شون بهشون وحی میشه همه 
معصوم اند همه ی اینها حجت خدان اما درجاتشون متفاوت با اینکه درجاتشون متفاوت ما بین 

  .انبیا فرقی نمی گذاریم

 لا نفرق بین احد من رُسُلِهِ 

 یات پایانی سوره بقره که خوبه بعد از هر نماز تلاوت بشه این پیام رو به ما می رسونه :آ

 آمَنَ الرسُولُ بمَا انُزلَ الیه من ربه و المومنینَ کل آمن باالله و ملائکته و کتبهِ و رُسُلِهِ 

به همه اینا ما ایمان داریم به همه انبیا به همه کتاب های آسمانی به همه فرشتگان الهی ایمان 
و اعتقاد داریم لا نفرق بین احد من رُسُلِهِ یعنی این عوام بازی ها در نمیارم که برای شادی دل 

زرگوار اند پیغمبر خودمون به حضرت موسی و عیسی اهانت کنیم نه خیر همه اینها پیامبر اند و ب
معصوم اند حجت خدان پس لا نفرق بین احد من رُسُلِهِ علی رغم اینکه اینها بین خودشون 
 درجاتی دارند اما ما به همه شون بعنوان پیامبر الهی ایمان داریم لذا در آغاز جز پنجم میگه :

 تلک الرسل فضلنا بعضهم علی بعض 

شون حضرت درجاتشون همه معصوم اند اما یکی ندما پیامبران را یکسان نیافریدیم اینا متفاوت ا
ابراهیم که جبرئیل و میکائیل و اسرافیل میان میگن کاری نداری به ما ؟کی وقتی که ابراهیم داره 
میوفته در آتش نمرود منجنیق پرتاب شده بین آسمان و زمین چند ثانیه دیگه میوفته تو اتیش 

لک میکائیل اومد اسرافیل اومد ابراهیم کاری نداری و جزغاله میشه جبرئیل اومد با چند هزار م
ی ؟چیکار ت پس به کی کار دار؟فرمود نه به شما کاری ندارم آخرش جبرئیل گف

ن میگه این مقام توحید رو در ابراهیم دیدیم آقر«ی حسبی المقالی علمُهُ بحالی حسب»؟گفتداری
 :قل یا نارکُونی بَرداً   وسلاماً علی ابراهیم 

فرمان دادیم از باب ولایت تکوینی الهی گفتیم ای آتش سردشو وسلامت این ابراهیم در  به آتش
 .این اوج از توحید
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ولی همه ی انبیا اینطوری نبودند حضرت یوسف وقتی که هفت سال در زندان مظلومانه بی گناه 
راشون یکی شون شراب به اسارت افتاد حالا که اون دو نفر خواب دیدند و تعبیر خواب کردند ب

وقتی رفتی ساز بود برای عزیز مصر بهش گفت تو آزاد میشی و برمی گردی سر شغل قبلیت ولی 
له بدوم جرم و جنایتی زندان یک یوسف بی گناهی در زندان هفت سا اونجا به عزیز مصر بگو

 گفت باشه حتما سفارشت رو می کنم از زندان رفت بیرون و فراموش کرد .،شده 

خواستند برادرانت قتی میئیل نازل شد آقای یوسف :چه کسی تورا پیش پدرت عزیز کرد وجبر
شند کی جون تو را نجات داد کی تو را به این مقامات رسوند همه رو گفت خدایا تو تورا بک

 خطاب شد پس چرا این دفعه غفلت کردی ؟

ود اما خدای متعال از یوسف انبیا همه در یک حد نیستند این کاری که حضرت یوسف کرد گناه نب
توقع دیگری دارد به هر حال انبیا یکسان نیستند یک پیامبر مثل وجود مقدس پیامبر اکرم می 

 فرماید :

 ما اوذی نبی مثل ما اُذیتُ 

 سال نبوت ام هیچ پیامبری اینقدر اذیت نشد .۲۳به مقداری که من اذیت شدم در این 

بی صبری کرد وقتی دید قومش ایمان نمی آورند اونا اما در قبالش حضرت یونس علیه السلام 
 رو نفرین کرد و از شهر اومد بیرون .

همه انبیا یک حد و یکسان نیستند اما در این حال همه شون برای ما محترم و مکرم اند  پس 
سال ۲۵۰ولایت الهی مستمر است گاهی به شکل انبیا گاهی به شکل ائمه علیه السلام در طول 

پاک برای هدایت بشر اومدند و همه هم به شهادت رسیدند تا نوبت به امام دوازدهم  یازده نور
رسید وجود نازنین امام عصر امامتش را با غیبت صغری آغاز کرد که به دنبال اون غیبت کبری 

 ولی باز ولایت الهی قطع نشد .

واجد بری فقهیٰ در غیبت صغری چهار سفیر نائب خاص امام اند در طول هفتاد سال در غیبت ک
الشرایط از طرف امام زمان منصوب اند به نصب عام نایب عام امام اند وقتی که خود امام ظهور 
کند که دوران امامت خودشونه و بعد هم رجعت ائمه و پدران بزرگوارشان بر می گردند و امامت 

 می کنند این نکته اول که در این درس فراگرفتیم استمرار ولایت الهی .

ته دوم هم اینه که فرجام بشر یعنی معاد روز قیامت امری است که هم عقلا قابل اثبات و نک
است هم طول و تفصیل اش رو حضرات  معصومین بیان کردند همچنین اگر توفیقی باشه اشاره 

خواهیم کرد انسان ها در شش عالم زندگی کردیم و می کنیم اولی عالم ذر بوده که بصورت ذره 
عالم صلب پدر سوم عالم رحم مادر چهارم الان در این عالم چهارم عالم دنیا ای بودیم دوم 

هستیم و بعد از اون عالم برزخ که حد فاصل بین دنیا و آخرت است و ششم هم عالم قیامت 
 .یا جهنم  پایان این جهان هستی یا برای ما بهشت بود ان شاالله



 اعوذ بالله من شرور انفسنا و سیئات اعمالنا 

 والسلام علیکم و رحمت الله و برکاته:��

 آخر قسمت️⭕


